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Orlov fra uge 29 - forår 2015

Efterårsmøder 
for  

Slagtekalve- 
producenter

• Onsdag den 12.11 kl 13 – 16 i Holstebro
• Onsdag den 12.11 kl 19-22 i Søften
• Torsdag den 13.11 kl 13-16 i Sorø
• Torsdag den 13.11 kl 19-22 i Vojens

Emner bliver: 
• Sunde slagtekalve
• Økonomi nu og fremover
• Alternative fodermidler. 
• Nu Slagtepræmie osv. 

Sæt kryds i kalenderen nu.  
Nærmere program følger

Antistoffer fra slagteblod til behand-
ling af diarré hos slagtekalve. DTU 
Veterinærinstituttet afprøver i øje-
blikket anvendelsen antistoffer fra 
både blod og valle som alternativ til 
antibiotika. 

• Kirsten Foss Marstal, Kvæg

Mens der i øjeblikket foregår en heftig debat om 
MRSA og antibiotikaresistens arbejdes der på 
højtryk med at finde alternativer til traditionelle 
antibiotika i husdyrbruget. Med på den vogn er 
DTU Veterinærinstituttet, som i øjeblikket ar-
bejder med at udnytte antistoffer fra slagteblod 
og valle fra osteproduktion. Det skriver Dansk 

Veterinærtidsskrift i nr. 11-2014.
Blod og valle er spildprodukter fra husdyrpro-

duktionen, som er fulde af antistoffer, der kan 
binde sig til bakterier og virus. Og det har nu vist 
sig muligt at renfremstille antistofferne relativt 
billigt. DTU er således i gang med at afprøve 
brugen af antistoffer mod campylobacter i slag-
tekyllinger. De første forsøg har vist reduktion 
af campylobacterniveauet efter en enkelt ad-
ministration af antistof, som var oprenset fra af-
faldsblod fra et fjerkræslagteri. Samtidigt køres 
et lignende forsøg mod fravænningsdiarré hos 
grise. De fodres med antistoffer oprenset fra svi-
neblod. Endeligt er der planlagt et forsøg i efter-
året, hvor man vil afprøve antistoffer, oprenset 
fra valle, mod diarré hos småkalve.

Antistoffer fra slagteblod og valle 
som alternativ til antibiotika

 Styrtdykkende kornpriser.

• Steen Hansen, DLBR Slagtekalve

Uha – kornet falder så hurtigt i pris, at man kan 
blive helt bange - hvor ender det?  På baggrund 
af de hurtigt faldende kornpriser, (92 kr. for 
hvede og byg), så vil det måske kunne betale sig 
at spørge om foder et stykke tid ud i fremtiden.

Det vi typisk hører er, at hvis foderstoffirma-
erne skal lave kontrakter ud over 2015, er det 
ofte en betingelse, at landmanden selv har den 
mængde korn til rådighed, der skal bruges - f.eks. 
til august 2016. Det skyldes at det ikke er muligt 
at spå om kornprisen næste år, men det er mu-
ligt at dække sig af for firmaerne på protein og 
vitaminer allerede nu. At det ikke er muligt på 

korn skyldes, at der med de nuværende priser 
stort set ikke er nogen, der vil handle med korn, 
da man synes priserne er for lave.  Hvis man 
derfor skal handle helt til august 2016, gælder 
det om at kende de priser, der er på sojaskrå og 
mineraler for at kunne lave en god handel. Men 
kan man det, så ser vi ingen grund til ikke gøre 
det med et fornuftigt bytteforhold. Det er så til 
gengæld ikke let at handle korn ind nu og få en 
ordentlig pris for det og samtidig få et ordentligt 
bytteforhold mellem korn og kraftfoder. 

Det er derfor heller ikke let at få priserne ned 
på kalvefoder. Der er ingen, der vil handle med 
korn til godt 90 kr., og det betyder, at det korn, 
der er i blandingerne, er indkøbt til højere pri-
ser.  Som vi hører, så koster en 14 til 15 procents 
blanding mellem 150 og 165 kr., en med 17 pct. 

protein fra 160 til 180 kr. afhængigt af kvalitet. 
Hvad angår protein, så er der rigtigt mange, 

der har købt protein til denne fodringssæson og 
måske til resten af 2015. Det man kan gøre er at 
følge sojapriserne længere frem, og det kunne 
være en god ide at tænke langt. Som det ser ud 
nu, så vil der komme en god avl i USA i år, hvilket 
også kunne være tilfældet i Sydamerika. Derfor 
kan sojaskrå gå hen og blive billigt på den lange 
bane. Det ser ud til, at fra efteråret 2015 og frem 
kan sojaskrå p.t. købes til et gennemsnit under 
260 kr. At det ikke er faldet mere, skyldes des-
værre at dollaren stiger, hvilket ikke er godt for 
vores indkøb af sojaskrå, men til gengæld  godt 
for landbruget generelt.

Fodersituationen lige nu


